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O TYČI BUDE SKÁKAT
TAKÉ ŠVÉD DUPLANTIS
ATLETICKOU ZLATOU TRETRU OZDOBÍ SVĚTOVÝ REKORDMAN STRANA 16

Svátek slaví: Stanislav

Osud koní ve válce připomíná putování po jižní Moravě
Členové historického spolku Acaballado třídenní jízdou na jihu Moravy připomínají osud armádních koní ve druhé světo-
vé válce. Koňmo a v dobové technice včera vyrazili na trasu, která byla inspirována přesuny spojeneckých armád na území
Moravy. Jde o akci k připomenutí 76. výročí konce druhé světové války a osvobození Československa, účastní se jí okolo
50 lidí v dobových uniformách i v civilu, desítka koní a několik kusů historické techniky. Včerejší asi čtyřicetikilometrová
trasa začala v Hruškách u Lanžhota na Břeclavsku a skončila ve Velkých Hostěrádkách. Dnes se bude pokračovat jízdou
do Slavkova u Brna, v sobotu je v plánu pietní akt v zámeckém parku a přechod na ústřední vojenské pohřebiště v Brně.ČTK

Zahrádky a hotely? Je
šance, že už 17. května
Školy. Žáci druhého stupně se od pondělí vrátí do lavic ve všech krajích. Cestování pro očkované. Česko
už má podle premiéra s některými státy dohodu. Divadla se bouří. Chtějí hrát již od poloviny května STRANA 6

Vrbětice
Podle svého stranického
kolegy Jan Hamáček
o milionu ruských vakcín
skutečně mluvil. Ne ale
o handlu za ututlání
kauzy Vrbětice. STRANA 3

„Důležitý je
vliv rodiny“
Obezita se dá považovat
za civilizační chorobu. „Na
tu dětskou má rozhodně
velký vliv pokles pohybové
aktivity v kombinaci
s nevhodným jídelníčkem,“
říká v rozhovoru lékařka
Marie Skalská. STRANA 10

Strážce slaví
rok „života“
Každý pátek je exkluzivně
ke čtení na našem webu
metro.cz. Strážce streamu.
Speciální filmová rubrika
vám každý týden přináší
zajímavé tipy. A to už
celý jeden rok. STRANA 11

Chytrá řešení
Nevšední bydlení není jen
o penězích a možnostech,
někdy stačí pouhý nápad či
šikovní lidé. Deník Metro
připravil několik tipů, jak
bydlet jinak. STRANA 12



DLUHOPISY E-FINANCE CZ
ZAJIŠTĚNÉ ZÁSTAVNÍM PRÁVEM K NEMOVITOSTEM

4,1% ROČNÍ
ÚROK

Koncern e-Finance, a.s. v současnosti spravuje investice
do nemovitostí v hodnotě přesahující 1 miliardu korun.
Investiční strategií e-Finance je investovat prostředky získané
z dluhopisů do nákupu a výstavby rezidenčních a komerčních
nemovitostí v atraktivních lokalitách České republiky. Portfolio
investic najdete na www.e-finance.eu.

Dluhopisy jsou zajištěné zástavním právem na celém exkluzivním
areálu zámku Račice čítající pozemky o výměře přes 50 000 m2,
nemovitosti a samotný zámek Račice.

Zastavovaný areál zámku Račice v rámci dluhopisového programu e-Finance CZ v celkové
hodnotě uveřejněné na adrese www.e-finance.eu/zajistene-dluhopisy.

INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ JIŽ 20 LET

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 4,1 % po celou
dobu investice

Dvouleté dluhopisy
Úrok vyplácený jednou ročně
Možnost předčasného splacení

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.
Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení
vhodnosti investování do těchto cenných papírů. • Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální
rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

propagační sdělení

Objednávejte na: www.efishop.cz,  515 555 565, jidlo@efishop.cz

HOTOVÁ JÍDLA AŽ DOMŮ
ROZVOZ ZDARMA BRNO A OKOLÍ DO 25 KM

Vakuované hotové jídlo s trvanlivostí 7 dní
nebo zavařené jídlo s trvanlivostí 3měsíce
simůžete objednat od kuchařů restaurací
a hotelů skupiny e-Finance, a.s.

VÝDEJNÍ MÍSTA V BRNĚ:
• eFi Hotel, Bratislavská 52, Brno
• EFI Pivovar, nám. 28. října 23
• Restaurant TEFITI, Zelný trh 4

HOVĚZÍ SVÍČKOVÁ
na smetaně, karlovarský knedlík

ŠPANĚLSKÝ PTÁČEK
s klobásou, okurkou, slaninou, cibulí
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Pardubický
hejtman Netolický
potvrdil, že se
s vicepremiérem
o Sputniku bavil.

Kauza Hamáčkovy cesty do
Ruska pokračuje. To, že vice-
premiér a ministr Jan Hamá-
ček plánoval získat milion
ruských vakcín, potvrdil par-
dubický hejtman Martin Ne-
tolický. Podle něj se ale jejich
schůzka uskutečnila před se-
tkáním Hamáčka se zástupci
českých tajných služeb, čes-
kým velvyslancem v Moskvě
a také s nejvyšším státním zá-
stupcem Pavlem Zemanem.
Netolický tvrdí, že s Hamáč-
kemkauzu Vrbětice vůbec ne-
probírali. „Odmítám spekula-
ce na téma Vrbětice, to jsem
neslyšel, to mi neříkal,“ uve-
dl pro server iDNES.cz. „Byl

jsem v nevhodnou dobu na
nevhodnémmístě,“ doplnil.
„Co tam máte dál, pane

Kroupo? I váš utajovaný svě-
dek Martin Netolický říká, že
jsem žádnou vlastizradu ne-
plánoval,“ napsal na svém
Twitteru ministr.
Podle serveru SeznamZprá-

vy chtěl Hamáček získat rus-
kou vakcínu, aby zrychlil oč-
kování. Předpokládal, že by
tím před podzimními volba-
mi do Sněmovny přitáhl více
voličů pro sociální demokra-
cii. „Já jsem se ho na to ptal
a on říkal: Přivezu milion
sputniků amám to tam všech-
no domluvený,“ citoval Se-
znam Zprávy nejmenované-
ho Hamáčkova stranického
kolegu. Až nyní vyšlo najevo,
že se jedná o hejtmana Neto-
lického.
Podle něj by měli Hamáček

i předseda vlády Andrej Babiš
vysvětlit veškeré pochybnos-
ti. Více informací a osvětlení
situace čeká od policie a dal-

ších osob, které případnou
cestu do Moskvy chystaly
nebo o ní věděly. „Pokud
ovšem vysvětlení nebude do-
statečné, je to opravdu na vy-
vození osobní zodpovědnos-
ti,“ uvedl Netolický. ČTK

Citát

To, co tam je napsáno,
je pravda, já se k tomu
víc vyjadřovat nebudu.
Mne se ta kauza netý-
ká a odpovídat mají
jiní, ne já.
MARTIN NETOLICKÝ
PARDUBICKÝ HEJTMAN

Tak klikni hned na Mironet.cz

Nastol řád na cizí planetě

1.999,-

PS5 RETURNAL
II Strhující vizuální efekty
II Hra pro jednoho hráče
II Náruživý boj

Co tam máte dál, pane
Kroupo, ptá se Hamáček

inzerce

Obchod?

Seznam Zprávy v úterý přines-
ly zprávu novinářů Janka
Kroupy a Kristiny Cirokové. Ti
napsali, že v dubnu před svou
cestou do Moskvy Hamáček
vymyslel obchod.

● Chtěl vyměnit vakcíny za
informace související s úto-
kem na muniční sklady ve
Vrběticích v roce 2014
a uspořádání rusko-americ-
kého summitu v Praze.
Jeho cestu nakonec zrušil
premiér Andrej Babiš.

● Podle bezpečnostních slo-
žek jsou z útoku důvodně
podezřelí agenti ruských
tajných služeb.

● Hamáček na novináře podá
trestní oznámení a také
žádá omluvu od koalice
Spolu.

Krátce

Kolik se tady
toulá medvědů?
Fotopasti umístěné
v lesích nad Zlínem
a v Mistřicích zachytily
na začátku a konci minu-
lého týdne medvěda.
Ochránci přírody se ne-
shodnou na tom, zda jde
o stejné zvíře. Pokud
k sobě medvědi patří,
mohlo by se jednat o sa-
mici s mládětem.

Nejvíce lidí bez
práce je na
Karlovarsku

Nezaměstnaných na zá-
padě Čech přibývá, pro-
pouští těžaři i lázně
a o práci přišli rovněž
pendleři. Podíl neza-
městnaných pokořil
v prvním čtvrtletí roku
šestiprocentní hranici.
Překonal v tomto ohledu
všechny další kraje.
V těsném závěsu za
Karlovarským jsou kraje
Ústecký a Moravskoslez-
ský. iDNES.cz
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Traduje se, že
senioři IT technice
příliš nehoví.
A také že snadno
naletí šmejdům
z internetu.

Senioři jsou pro teenagery
lidé, kteří mají jen mobily
s velkými tlačítky a obřím jed-
nobarevným displejem. Nej-
spíš ale ani netuší, že někteří
dnešní sedmdesátníci jsou
průkopníky oblasti technolo-
gií a že nepatří do „starého že-
leza“.

Jsem na internetu od
kolébky, žádný strach
Příklademmohou být čeští

miliardáři Eduard Kučera
a Pavel Baudyš, zakladatelé
světoznámé antivirové a soft-
warové firmy Avast. Majetek
každého z nich podle prestiž-
ního časopisu Forbes přesa-
huje 21 miliard korun. Svou
kariéru rozjeli před 30 lety
a dotáhli to až na světové bur-
zy. O těchto dvou mužích by
si tedy málokdo troufal tvr-
dit, že jsou v internetovém
prostoru vyplašenými neznál-
ky. To jen pro ilustraci, jak je
to s digitálními schopnostmi
generací. Tvrdá fakta totiž
ukazují, že to se zaostalostí

starších nebude tak horké.
„V on-line prostředí se cítím
bezpečně, vždyť se tam pohy-
buji od dětství nemůže mě
nic překvapit,“ parafrázuje
Václav Forst ze společnosti
STEM/MARK postoje mla-
dých lidí. Výzkum, který pro-
váděli tazatelé pro mBank,
ukázal, že míra bohorovnosti
a neopatrnosti je v interneto-
vém prostoru vlastní spíše
vnoučatům než babičkám
a dědečkům – ve výzkumu
lidé starší 65 let.

Než na něco kliknu, tak si
to nejdřív přečtu
Průzkum také zazname-

nal, že mladší uživatelé při-
znali, že přišli o nějaké pení-
ze ve zhruba deseti procen-
tech případů, kdy byl jejich
webový účet, nebo dokonce
finanční transakce napadeny
podvodníky. „U seniorů to
bylo asi o tři procentaméně,“
konstatuje Martin Podolák,
ředitel produktové a proces-
ní divize mBank. Jak si to vy-
světlit? Starší lidé si jednak
víc prověřují, a hlavně čtou,
co se po nich před odkliknu-
tím nejrůznějších nabídek
a podmínek požaduje. „Mají
také větší strach, což je vede
k vyšší opatrnosti,“ konstatu-
je Forst z výzkumné agentu-
ry. Ukázalo se také, že velká
lehkomyslnost vládne mezi
mladšími lidmi například při

připojování na nejrůznější ve-
řejné wifiny. A to dokonce
v okamžicích, kdy se přihlašu-
jí do internetového bankov-
nictví.

Rodičové, prarodičové!
Pomozte mi!
Starší lidé si v případě ne-

jasností a potíží, které na in-
ternetu nastanou třeba při
hackerském průniku, vědí
spíš rady než generace jejich
vnoučat. „Zatímco s radou,
jak dál, pokudměli problémy
s útokem hackerů, se senioři
obracejí na rodinné příslušní-
ky jen asi ve čtyřiceti procen-
tech, mladší generace přizná-
vají, že v takových případech

je někdo z rodiny na prvním
místě v takřka sedmdesáti
procentech. S čímmají ve svě-
tě digitální techniky senioři
větší problém než mladí, to
jsou jejich smyslová omeze-
ní, která rostou s věkem. „Epi-
demie nás donutila rychleji
vstoupit do této oblasti,“ kon-
statuje Michaela Žáčková, ře-
ditelka sociálních služeb Pra-
hy 9. Izolaci od vnějšího světa
včetně příbuzných vyřešili
například nákupem tabletů
a co nejčastějším spojením se-
niorů s rodinou alespoň
na dálku.

S prostředníkem to není
vždy příjemné
„Ukázalo se ale, že techni-

ka často nebere v úvahu, že
s vysokým věkem se u řady se-
niorů mění schopnost ovlá-
dat dotykové displeje,“ kon-
statuje Žáčková. Také zhorše-
ný sluch limituje seniory při
komunikaci na dálku přes po-
čítač. „To vyžadovalo mnoh-
dy přítomnost a pomoc sest-
ry, což při osobních rozhovo-
rech není jak pro seniora, tak
pro jeho příbuzné vždycky
nejpříjemnější,“ upozorňuje
ředitelka sociálních služeb
Žáčková.

Robot pomůže s roznáše-
nímmedikamentů
Na druhou stranu v domo-

vě seniorů využili ve spolu-

práci s centrem informač-
ních technologií High Tech
Park „hračku“, robota Robi-
na, která dokázala některým
osamělým seniorům během
izolace částečně nahradit
kontakt s nejbližšími. Robin
byl schopen si s klientem do-
mova popovídat, převyprávět
audioknihy.
Navícměla přítomnostma-

lého humanoida další pozitiv-
ní přínos. Robotmůže v přípa-
dě nákazy donést seniorovi
oběd či léky, aniž by s ním
alespoň v tomto případě při-
šel pracovník domova do sty-
ku a musel se kvůli tomu pře-
vlékat do ochranných
oděvů. PAVEL HRABICA

Nový pomocník lékařů
Nová vakcína proti nemoci covid-19 vyžaduje specifické za-
cházení, jelikož musí být skladována při velmi nízkých teplo-
tách na úrovni -72 stupňů Celsia. Před použitím je nezbytné
vakcíny rozmrazit, následně se mohou skladovat pouze pět
dní při teplotách 2–8 stupňů. Vakcína se navíc uchovává
v malých lahvičkách 3x2 cm, které jsou při manipulaci po-
měrně nestabilní. S řešením přišlo Centrum informatizace
a výpočetní techniky Západočeské univerzity a vyrobilo mo-
del speciálních držáků. Pojme 49 lahviček (294 dávek vakcí-
ny), udržuje lahvičky v předepsané poloze a umožňuje tak
jednodušší manipulaci, administrativu i skladování.
Speciální držáky vyvinula na 3D tiskárnách společnost AKKA
Czech Republic, která je předním poskytovatelem vývojo-
vých a konzultačních služeb zejména pro oblast automobilo-
vého průmyslu. V posledních letech se však, vedle železnič-
ní dopravy a letectví, čím dál více orientuje také na oblast IT
a digitalizace. 2x AKKA CZECH REPUBLIC S.R.O.

Prospěšná IT epidemie

46
Generace mladších lidí přizna-
la v průzkumu, že během
epidemie začala IT techniku,
nákupy na internetu a platby
v on-line prostředí využívat
o tři čtvrtiny častěji než před
vypuknutím pandemie. Senio-
ři nad 65 let sáhli po počíta-
čích a internetu více o 34 pro-
cent. V českém průměru se
užívání moderních technolo-
gií zvýšilo v průměru
o 46 procent. Přibývá placení
také přes mobilní telefony.

Robot Robin ARCHIV

Všechno vím, všechno znám.
„Mlaďoši“ na to doplácejí

Krátce

Legendární
stroje k vidění
jen v televizi
Aviatická pouť se v Par-
dubicích letos uskuteční
29. května v přímém pře-
nosu České televize, ale
bez diváků na místě.
K vidění bude letoun
Blériot, letos totiž uply-
ne 110 roků od letu Jana
Kašpara z Pardubic do
Prahy. Vznese se i fran-
couzský stíhací dvojploš-
ník z doby první světové
války Nieuport 11, cvič-
ný letoun Jak C-11, dvou-
místní cvičný letoun
Zlín Z-381, přiletí Flying
Bulls Aerobatics Team.
Na akci vystoupí světová
špička v akrobatickém lé-
tání – pilot Martin Šon-
ka. Představí se na legen-
dárním letounu Zlín 142
a se svým soutěžním spe-
ciálem Extra 300 SR. ČTK
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Česko se pomalu
otevírá.

Žáci druhého stupně základ-
ních škol se od pondělí vrátí
do lavic ve všech krajích, roz-
hodla vláda. Pro druhý stu-
peň platí rotační výuka, tedy
že se třídy střídají. „Nemusí-
me dělat dvourychlostní Čes-
ko,“ vyzdvihl po jednání vlá-
dy ministr zdravotnictví Petr
Arenberger. Ministr školství
Robert Plaga také oznámil, že
školám bude ministerstvo
školství kompenzovat výdaje
na PCR testy 200 korunami
na test. Na podporu PCR testo-
vání dostalo ministerstvo sto
milionů korun. „Toto jemoti-
vace k PCR testování ze stra-
ny státu,“ řekl. Ve školách se
dosud využívají antigenní tes-
ty. V případě žáků prvního
stupně se testuje jednou týd-
ně, na druhém stupni dva-
krát týdně.

Ministr obchodu Karel
Havlíček zmínil, že blízko ote-
vření jsou také zahrádky v re-
stauracích. Na nespravedl-
nost rozvolňování poukazuje
kulturní sféra. Ačkoli galerie
nebo hrady jsou v přísnějším
režimu již otevřené, netýká
se to divadel nebo koncertů
(více v boxu). iDNES.cz a MET

Novinky kolem ustupující epidemie covidu-19

Když se na půdě v domě, na chatě nebo v chalupě
usídlí kuna, není to nic příjemného. Namístě je
rychlé řešení, kterým se nechtěného nájemníka
zbavíte. Podobně snadnomůžete zatočit i s krtky
nebo hryzci, ale třeba i s ptáky. Řešení nabízí
česká firma FORMAT 1. (km)

ÚČINNÉ PLAŠIČE VYRÁBÍ
ČESKÁ FIRMA FORMAT 1

POTŘEBUJETE ZE ZAHRADY VYHNAT KUNU,
KRTKA NEBO ŠPAČKY?

Co Česko chystá v důležitém
procesu, na který čekají všichni
Češi?

● ČR chce mít ještě před zavede-
ním celoevropských covido-
vých pasů dohodu se sousední-
mi zeměmi, aby alespoň lidé
očkovaní proti covidu-19
mohli volně cestovat. Na tisko-
vé konferenci po jednání
s rakouským ministrem zahra-
ničí Alexanderem Schallenber-
gem to řekl šéf české diploma-
cie Jakub Kulhánek. Premiér
Andrej Babiš mluvil při sně-
movních interpelacích o polo-
vině května. Jmenoval vedle
Rakouska Maďarsko, Němec-
ko, Polsko, Rakousko a Sloven-
sko. Potvrzení o očkování se
podle Babiše budou uznávat
v papírové podobě.

● Na diskriminační postup uvol-
ňování upozorňuje kulturní

scéna. Od pondělí se totiž ote-
vřou všechna muzea, galerie
a památky i ve zbylých krajích,
kde dosud nebyly přístupné ve-
řejnosti. Ostatní instituce jako
divadla, kina nebo koncertní
sály však budou i nadále zavře-
né. S tím nesouhlasí šéf české
kultury Lubomír Zaorálek, kte-
rý ostře protestuje. Chce zaří-
dit, aby se za přísných pravidel
otevřela „celá“ kultura. Jak?
Od 17. května pro první před-
stavení uvnitř za využití maxi-
málně 50 procent sedících di-
váků, přičemž největší počet
diváků by byl 500. Venku by se
pak od stejného termínu moh-
la podle návrhu ministerstva
kultury naplnit kapacita
na 60 procent s maximálním
počtem 1000 diváků.

● Už v pondělí vláda rozhodla
o tom, že 10. května se ote-
vřou také obchody a služby.

Havlíček zmínil, že pro to, aby
se otevřely i restaurační
zahrádky, je třeba, aby se po-
čet nakažených nezvyšoval.
Jako hranici uvedl 75 nově na-
kažených na 100 tisíc obyva-
tel, a to podobu sedmi dní.

● Počet nových případů covi-
du-19 za týden v ČR ke včerej-
šku klesl na 118 na 100 tisíc
obyvatel. Tímto údajem se
nyní vláda řídí při uvolňování
opatření.

● Ve středu přibylo 1857 přípa-
dů covidu-19, což je o čtvrtinu
méně než před týdnem. Kleslo
také reprodukční číslo udávají-
cí rychlost šíření viru. Středa
byla zároveň dnem, kdy byl
naočkován nejvyšší počet lidí
od začátku vakcinace. Vakcínu
dostalo 76 099 osob, to je
skoro o desetinu více
než před týdnem.

Citát

Je šance, že by se
17. května mohly
otevřít zahrádky
v restauracích.
KAREL HAVLÍČEK, VICEPREMIÉR

inzerce

Všechny školy se od pondělí
otevřou. Kultura dál bojuje
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Bavorsko včera roz-
volnilo covidová
opatření pro plně
očkované a nově
i pro uzdravené.

„Nebudete potřebovat testy
a vztahovat se na vás nebude
ani karanténa či omezení noč-
ního vycházení.“ Tak se k pro-
očkovaným auzdraveným ba-
vorským spoluobčanům vyjá-
dřil bavorský premiér Mar-
kus Söder. Hlava spolkové
země si přitom neodpustila
poznámku, že Mnichov je
o krok před německou vlá-
dou. Ta podobné rozvolnění
pravidel teprve připravuje,
platit by v případě souhlasu zá-
konodárcůmohlo od víkendu.
„Bavorsko navíc od příštího
pondělí v okresech s přízni-

vou epidemickou situací uvol-
ní některé další restrikce,“
korunoval svá slova Söder.
Premiér Bavorska zároveň

zdůraznil, že i pro očkované
a uzdravené nadále platí po-
vinnost dodržování hygienic-
kých pravidel včetně nošení
roušek. Dodal, že přísnější
podmínky zůstávají také při
kontaktu s rizikovými skupi-
nami, zejména v domovech
pro seniory a pečovatelských
zařízeních.

Výhody se v Bavorsku kaž-
dopádně týkají jen těch, kdo
byli plně imunizováni vakcí-
nou schválenou v EU. To u lá-
tek od společností Pfizer/BioN-
Tech, AstraZeneca a Moderna
znamená dvě dávky a v přípa-
dě preparátu od firmy John-
son & Johnson jednu dávku.
Od závěrečné dávky musí
uplynout nejméně 15 dní.
Bavorská opatření zatím ni-

jak nezjednodušují podmín-
ky vstupu z Česka do Němec-
ka. Minimálně do středy
12. května platí povinnost ne-
gativního testu již při překro-
čení hranice. Od 13. května
byměl postačit test vyhotove-
ný do 48 hodin po příjezdu
do Německa.
Výjimkou jsou letečtí cestu-

jící, kteří musí mít negativní
rozbor již při nástupu na pa-
lubu letadla mířícího do Ně-
mecka. Tento test nesmí být
starší 48 hodin. HAL a ČTK

Srbové nastavují paže a pak nakupují
Sledujete chumel nedočkavců v bělehradském obchodním centru Usce. Jedná se
o žádostivce, kteří za očkování proti covidu mohli dostat nákupní kupon ve zmíněném
centru. Včerejší akční nabídka se týkala jen prvních sta lidí ve frontě. AP

Poletí až
na Mars?
Raketa Starship společ-
nosti SpaceX Elona Mus-
ka po testech čtyř před-
chozích prototypů, které
skončily explozí, ve stře-
du pozdě večer středoev-
ropského času poprvé
zvládla celý let včetně
měkkého dosednutí. Celý
průběh testu bylo možné
sledovat v přímém přeno-
su na webu SpaceX.
Starship by v budoucnu
měla i dopravovat lidi
na Měsíc a na Mars. AP

Markus Söder AP

Snad se setkají
příští měsíc
Francouzský prezident
Emmanuel Macron se hod-
lá zasadit o to, aby se pra-
videlná zasedání Evrop-
ského parlamentu vrátila
po více než roční přestáv-
ce způsobené pandemií
nemocí covid-19 zpět do

Štrasburku. Europoslanci
by se tam měli podle jeho
názoru sejít v červnu.

Slouhové totality
Vládní strany na Sloven-
sku chtějí snížit penze
představitelům někdejší-
ho komunistického reži-
mu a pracovníkům někte-
rých jeho bezpečnostních

složek. Návrh zákona
v prvním čtení schválila
slovenská sněmovna.

Hlava země mluví
o záměru Číny
Brazilský prezident Jair
Bolsonaro pohrozil, že
vydá dekret, jímž zakáže
guvernérům vyhlašovat

lockdowny kvůli šíření ko-
ronaviru. Podle něj bude
tento dekret nenapadnu-
telný u Nejvyššího soudu,
protože se odvolá na
ústavní práva. Bolsonaro
také prohlásil, že za nyněj-
ší pandemií mohl být
záměr Číny a že koronavi-
rus SARS-CoV-2 mohl
vzniknout jako biologická
zbraň. ČTK

Tyrana už
odstranili
Z jediné Stalinovy třídy
v Rusku, která protíná
město Dagestanskije
Ognit v autonomním
Dagestánu na severním
Kavkaze, odstranili čerst-
vě nainstalovaný pomník
komunistického diktáto-
ra Josifa Stalina. Byl od-
halen u příležitosti posta-
vení nové autobusové za-
stávky k 100. výročí vyhlá-
šení socialistického
Dagestánu. ČTK

Sněmovna reprezentantů
amerického státu Jižní Karolí-
na schválila zastřelení coby
jednu z metod popravy. Stalo
se tak kvůli nedostatku látek
používaných ve smrtících in-
jekcích. Tento stát, který vmi-
nulosti patřilmezi části Spoje-
ných států s nejvyššími počty
poprav, je chce znovu vykoná-
vat ve většímměřítku, napsala
agentura AP. Podle nově schvá-
leného zákona si zločinci od-
souzení k smrti v případě, kdy
nebude k dispozici smrtící in-
jekce, budou muset vybrat
mezi popravou na elektric-
kém křesle a zastřelením. AP
připomíná, že kromě Jižní Ka-
rolíny popravuje vězně na
elektrickém křesle osm dal-
ších států, hrdelní trest zastře-
lením umožňují vykonávat zá-
kony tří států. Poprava se v Již-
ní Karolíně naposledy konala
před deseti lety. ČTK

Historik Michael McCormick
z Harvardovy univerzity si je
jistý. Nejstrašnějšími dvanác-
ti měsíci lidstvo prošlo v roce
536, tedy 60 let po pádu antic-
kého Říma. Evropu, Střední
východ a část Asie tehdy pohl-
tila na celých osmnáct měsí-
ců podivná mlha, která je za-
halila do permanentního
přítmí. „Mlha stála během
dne v cestě slunečním pa-
prskům, zapříčinila pokles
teplot, neúrodu a umírání,“
popisuje server History. AMc-
Cormick nešetří důrazem:
„Byla to velmi drastická změ-
na. Došlo k ní přes noc.“ Díky
svému preciznímu výzkumu
švýcarských ledovců, který
vedl spolu s glaciologem
Paulem Mayewským, dokon-
ce zná původce děsivé mlhy.
Byla jím ohromná sopečná
erupce na Islandu. Život se li-
dem doslova obrátil vzhůru
nohama. Letní teploty pokles-
ly o 1,5 až 2,5 stupně Celsia
a lidstvo tak vstoupilo do
nejchladnější dekády za po-
sledních 2300 let. iDNES.cz

Bavoři kráčí před
zbytkem Německa

Odsouzenci.
Poslední volba

Nejhorší rok.
Dostavil se
před 1485 lety

Krátce

YOUTUBE
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STAHUJTE ZDE:

KREDITY

+ NAVÍC

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-44

2490
44,90

KREDITY2

KREDITY

+ NAVÍC

KREDITY

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-43

2490
43,90

3

KREDIT

+ NAVÍC

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-52

1890
39,90

1

Akce platí v prodejnách Albert od 5. 5. do 11. 5. 2021 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

Albert
Paprika sladká
• 2 ks
• 1 ks = 12,45 Kč

Relax džus,
nektar a nápoj
• 1 l
• vybrané druhy

Panzani
těstoviny
• 500 g
• 100 g = 4,98 Kč
• vybrané druhy

V neděli od 17 hodin se usku-
teční on-line benefiční kon-
cert pod názvem Hrajeme
pro 20 ZOO. Proběhne na pod-
poru 20 zoologických zahrad
sdružených v UCSZOO-Unie
českých a slovenských zoolo-
gických zahrad, které se z dů-
vodu několikaměsíční povin-
né uzávěry ocitly v kritické
ekonomické situaci.
On-line vysílání proběhne

na Ticketstream.cz, kde už
jsou v prodeji vstupenky. Cí-
lem tohoto dobročinného
projektu je vybrat dostatek fi-
nancí pro zoologické zahrady
a co nejvíc minimalizovat do-
pad vládních opatření souvi-
sejících s pandemií onemoc-
nění covid-19.
Za původní myšlenkou

i kompletní realizací akce sto-
jí produkční tým vedený To-
mášem Vimmerem. „Když se
k nám z médií dostala infor-
mace o složité situaci zoolo-
gických zahrad, cítili jsme po-
třebu okamžitě pomoci. Obrá-

tili jsme se s nabídkou na ře-
ditele liberecké zoo Davida
Nejedla a po konzultaci se
rozhodli uspořádat benefiční
koncert pro všech dvacet unij-
ních zoologických zahrad,“
říká Vimmer. „Jedná se o zce-

la unikátní projekt, vůbec
první svého druhu. Pevně vě-
říme, že přinese úspěch a po-
daří se nám prostřednictvím
známých osobností vybrat
pro zoo další finanční pro-
středky,“ dodává.

Tento unikátní streamova-
ný on-line koncert proběhne
formou open-air na zahradě
Lidových sadů, které jsou sou-
částí Zoologické zahrady Libe-
rec. Diváci se tak ocitnou ne-
jen na koncertě plném skvě-

lých interpretů, jako jsou No
Name, Rybičky 48, Dan Bár-
ta, MIG21, Jakub Děkan, De-
noi, LinaKaro a Igor Orozovič
s kapelou, ale též v příjem-
ném a vzdušném prostředí,
aniž by opustili domovy. MET

Gesta, mimika, držení a pro-
jevy těla, dotyky, ale i zvuky
bez použití slov patřímezi ne-
verbální, tedy mimoslovní
chování, které podle různých
vědeckých studií tvoří 70 až
93 procent naší komunikace.
„Velice důležitým komuni-
kačním nástrojem je pro lidi
smích a je zajímavé, že umí-
me rozlišit, zda je smích
opravdový, nebo předstíraný,
a ani ho nemusíme slyšet. Sta-
čí se podívat na mimiku člo-
věka. Jakmile jsou vidět spod-
ní zuby, jedná se o smích
umělý. Také poznáme, jestli
se společně smějí přátelé
a lidé, kteří k sobě mají blíz-
ko, nebo ti, kteří se vidí po-
prvé,“ podotýká prof. Ing. Ja-
roslav Petr, biolog a výrazný
popularizátor vědy. Jak never-
bální komunikaci okleštila
doba covidová, nošení rou-
šek, respirátorů a on-line
vztahy? Čtěte v novém vydá-
ní týdeníku Téma.

Koncert. Zoo podpoří Bárta i Rybičky 48

inzerce

Týdeník Téma.
Slova? Hlavní
je řeč těla
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„Děti se nám rok nehýbaly.
Už nedoženou, co ztratily“

Do jídelníčku dětí dejte i vývary. KONEČNÉ VÝVAR Odbornice na výživu a pohyb dětí Marie Skalská MAFRA Ve stravě by neměly chybět ryby. PROFIMEDIA.CZ

Obezita je velké téma a dá se
považovat za civilizační cho-
robu. V posledních letech se
ale mluví o vysokém růstu
obezity dětí a mladistvých,
říká v rozhovoru lékařka Ma-
rie Skalská, zakladatelka
a lektorka Pro Fit Institutu,
členka České kardiologické
a obezitologické společnosti.

Tloustnou děti? Vnímáte
také tento trend?
Důvod obezity nemá jen

jednoho viníka. Na dětskou
obezitu má rozhodně velký
vliv pokles pohybové aktivity
v kombinaci s nevhodným jí-
delníčkem, zejména s nadbyt-
kem jednoduchých cukrů
a vysoce zpracovaných potra-
vin, takzvaných prázdných
kalorií. Velký podíl má celko-
vý životní styl rodiny, který
dítě přirozeně nasaje a pak
v něm pokračuje. Trend po-
klesu pohybové aktivity vidí-
me i u dospělých. Nedostatek
pohybu mají asi dvě třetiny
evropské populace. Současně
proběhlá vlna pandemie nám
pravděpodobně touto již tak
nepříznivou statistikou ještě
více zahýbá.

Jak se může obezita dětí
projevit v budoucnu?
Pokud mám obézního pu-

berťáka, je velká šance, že se
z něj stane obézní dospělý,
který si tímto nese silná rizi-
ka mnoha civilizačních cho-
rob, zejména onemocnění
srdce a cév, cukrovky druhé-
ho typu a také vícero druhů
nádorového bujení. Čím poz-
ději dítě hmotnost nabere,
tím menší je šance, že hmot-

nost zredukuje. Pro nás to
tedy znamená, že nám bude
stonat již produktivní popula-
ce, což bude ekonomická zá-
těž, a nás v důchodu už nikdo
neuživí.

Jedná se jen o nedostatek
pohybu, nebomůže být
příčina i v nekvalitním
stravování?
Povětšinou bývá pravi-

dlem, že aktivní rodina s do-
statkem pohybu dává důraz
i na racionálně, tedy vhodně
poskládaný jídelníček. Úro-
veň stravování se v českých
rodinách liší. Myslím, že
máme stravování na obou
koncích spektra – od varianty
„dětí si nevšímám, ať si něco
ohřejí, koupí něco rychlého“
až po variantu „přehnaný, až
patologický tlak na ‚zdravé
stravování‘“, kdy vyřčení slo-
va cukr je téměř trestné.
Nicméně doufám, že znalosti
kvalitního stravování a dobře
poskládaného jídelníčku se
dostávají do povědomí rodi-
čů čím dál tím více.

Do jaké míry se aktuální
situace promítla ve zhorše-
ní zmiňovaného trendu?
Dle mé zkušenosti z ambu-

lance je to dost tristní. Děti se
nám téměř rok nehýbaly. Jen
množství kroků, které by ru-
tinně za ten rok ušly cestou
do školy nebo na tréninky, už
nikdy nedoženeme. Pro ně-
které děti bude velmi těžké
se vrátit k návykům pravidel-
ných tréninků, zejména pro
ty děti, jež trénovaly rekreač-
ně, tedy nejsou výkonnostní
sportovci. Právě ty pak potře-

bují návrat k pravidelnému
sportování jako sůl, u nich je
největší riziko, že od sportu
a pravidelného pohybu ute-
čou.

Je možné určit minimální
množství pohybu, které
by děti měly dodržovat?
Ctěte pravidlo „Jakýkoliv

pohyb je lepší než žádný“.
Procházky jde dělat pořád,
bez ohledu na zavřené bazé-
ny, sportoviště či počasí, jíz-
da na kole, běžky, to všechno
jsou aktivity, které se dají pro-
vádět celou rodinou, a ještě
máte společný prožitek, kte-
rý se cení.

Je možné u dětí částečně
balancovat chybějící
pohyb zlepšením stravy?
Nedostatek pohybu nejde

zatím dohnat ničím jiným.
Efekt pohybu na lidský orga-
nismus je vysoce komplexní
včetně efektu na srdečně-cév-
ní systém a metabolické a ro-
zumové funkce. Jediné, co
můžeme udělat, je snížit cel-
kový energetický příjem,
když dítě nesportuje, ale
není to kompenzace nedo-
statku pohybu.

A co je při stravování
dětí nejzásadnější?
Vliv a vzor rodiny. Pokud

chci, aby si moje dítě zafixo-
valo zásady racionálního jí-
delníčku a dostatečných po-
hybových zvyklostí, musím
jít jako rodič příkladem a ne-
spoléhat, že to za mě zvládne
škola či trenér. Jídelní zvyk-
losti se u dítěte formují do
pěti roků věku, je to hlavní

úkol rodiny. V jídelníčku ros-
toucího dítěte má smysl pra-
videlnost v jídle a dobré, vyvá-
žené složení s dostatkem kva-
litní bílkoviny aminerálů po-
třebných k růstu organismu.
Pokud je jídelníček pestře po-
skládán a obsahuje dostatek
zeleniny, ovoce, libového
masa, ryb, ořechů a nedosla-
zovaných mléčných produk-
tů, nemusíme se obávat, že
by dítěti něco chybělo.

Měl by se nějak zásadně
lišit jídelníček dětí, které
sportují, a těch, jež
nesportují?
Pojem nesportující dítě by

správně neměl existovat, ži-
vot je pohyb a pohyb je život,
jsme k pohybu předurčení.
Nicméně když budu opravdu
zvažovat rozdílmezi intenziv-
ně sportujícím dítětem a dítě-
tem jen s dostatkem pohybu,
hlavní rozdíl je v rozložení
stravy během dne, v množ-
ství energie, vmnožství bílko-
viny na kilogram tělesné
hmotnosti, případně v potře-
bě doplnění dalšíchmikronu-
trientů, které může intenziv-
ní pohybová zátěž vyžadovat.

Jak malému dítěti vysvět-
lit, že musí zdravě jíst?
Když nechci, aby moje dítě

jedlo špatně, zkrátka mu tu
nevhodnou potravinu nena-
bídnu. Když dítě na začátku
ochutná sladké nápoje a do-
slazované jogurty, je jasné,
že ho budu s obtížemi vracet
k čisté vodě a bílému jogurtu.
Racionální jídelníček pro
dítě se strukturou zase tak vý-
znamně neliší od racionální-

ho jídelníčku dospělého, celá
rodinamůže, a dokoncemusí
jíst totéž, rodiče jsou vzor.
Společné jídlo má nepostra-
datelný psychologický vý-
znam. Určitě jídlu nedodávat
další význam odměny či tres-
tu, abychom se nedostali do
rizika poruch příjmu potravy
v pozdějším věku, kdy si dítě
moc dobře uvědomuje, že
může skrze jídlo s rodiči ma-
nipulovat.

Je správné doplňovat stra-
vu vitaminy či minerály?
Maximálně v zimníchměsí-

cích, kdy v České republice
máme nedostatek sluneční-
ho svitu, je vhodné doplňo-
vat vitamin D a pak celoroč-
ně u dětí a dospělých, kteří
nemají v jídelníčku dostatek
ryb, doplňovat omega-3mast-
né kyseliny, lidově rybí tuk.

Staré pořekadlo tvrdí, že
vývar spraví vše. Jaké mís-
to má během vývoje dětí?
Vývar může v jídelníčku

splnit víc funkcí. Ovlivňuje
složení střevní mikrobioty.
Střevní mikrobiota je soubor
bakterií, plísní a virů žijících
v našich střevech, které jsou
nesmírně důležité pro náš cel-
kový vývoj. Víme, že jejich
pestrost souvisí se vznikem
mnoha onemocnění včetně
cukrovky druhého typu,mno-
ha zánětlivých onemocnění,
ale i poruch rozumových
schopností, třeba Alzheime-
rovy choroby. Vývarmůže do-
dat dítěti tekutinu, energii
v lehce stravitelné formě
amůže sloužit třeba jako sva-
čina po tréninku. MET
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Tipy na zajímavé
pokoukání vám
servírujeme na
webu metro.cz.

V papírovémMetru ho najde-
te jen velmi vzácně. Každý pá-
tek je totiž ke čtení exkluziv-
ně na našem webu metro.cz.
Řeč je o Strážci streamu, spe-
ciální filmové rubrice, která
každý týden přináší čtená-
řům zajímavé tipy. Nejčastěji
jde o filmy, seriály či zábavné
pořady, jež lze aktuálně na-
lézt a zhlédnout on-line na
některé ze streamovacích
platforem. Rubrika slaví prv-
ní rok „života“. Proto jsem se
rozhodl čtenářům, kteří si
k některým z článků za tu
dobu našli cestu, poděkovat
i na stránkách papírového
Metra.

Padesátkrát a stále poprvé
Když si do vyhledávače na

našem webu metro.cz zadáte
název Strážce streamu, zjistí-
te, že čerstvě překročil hrani-
ci padesáti článků. Jako první
vyšel v rámci této rubriky
text o tehdy zbrusu nové ak-
ční pecce Vyproštění (Extra-
ction) s Chrisem „Thorem“
Hemsworthem v hlavní roli.
Za malé peníze natočil kas-
kadér komiksovek hromadu
povědomě znějící muziky
a streamovací gigant Netflix
tehdy u diváků skóroval

i díky koronavirem vyhlado-
vělým divákům. Článek vyšel
1. května a v době probíhající
globální pandemické krize
a souvisejících vylidněných
kinosálů se premiéra tohoto
filmu stala událostí měsíce.
Drtivě tehdy vymetla z čela
streamovacích žebříčků po-
pularity všechny konkuren-
ční snímky nejen ze stáje tele-
vize Netflix, ale i ostatních
streamovacích gigantů. Již
tehdy jsme se všichni obáva-
li, že se do kina hned tak ne-
podíváme. Uplynul rok a uka-
zuje se, že si články o tipech
na zajímavé koukání na strea-
movacích platformách našly
cestu i ke čtenářům.
Velmi pravděpodobně se

tak stalo také proto, že se na-
bídka internetových televizí

za tu dobu výrazně rozšířila
a zkvalitnila. A že během pan-
demie téměř neexistovala
adekvátní náhrada v podobě
kina.

Máme se nač těšit
Munice na další Strážce

streamunámvelmi pravděpo-
dobně nedojde ani v budouc-
nu. Pro mnoho diváků po ce-
lém světě se staly internetové
televize a jejich obsah trva-
lou náhradou potemnělých
kinosálů. Sledovanost vysílá-
ní na malých obrazovkách je
podle aktuálních průzkumů
nejvyšší za posledních čtyřia-
dvacet let. K tomu si přičtě-
me fakt, že mnoho nejočeká-
vanějších filmových novinek
si letos odbude premiéru ni-
koli v kinech, ale v některé

z internetových televizí. A ne-
jsou to žádné trapné čudly,
ale i očekávané hity, jakým je
horor V zajetí démonů 3,
sci-fi Duna, čtvrté pokračová-
ní kultovního The Matrix
nebo zombie akční pecka
Army of the Dead režiséra Za-
cha Snydera. Právě článek
o jeho režisérském sestřihu
Ligy spravedlnosti, který se
mu podařilo dotočit, protla-
čit přes studio a následně
s pompou odprezentovat na
platformách HBO Max a HBO
GO, byl pro mě jeden z nej-
osobnějších, jaký v rámci
Strážce streamu vyšel.

O filmech jako v hovoru
s kamarády
O takzvaném Snyder Cutu

– legendární režisérské verzi
Ligy spravedlnosti, která má
být daleko lepší než v kinech
neúspěšný propadák z roku
2017, jsme s kamarády za po-
slední roky napovídali mno-
ho. A co si budeme nalhávat,
i Strážce streamu vlastně
píšu tak trochu formou i způ-
sobem, jakým bych své
dojmy sděloval kamarádům
v hospodě či na grilovačce.
O to vícmě těší, žemůj každo-
týdenní koukací výběr baví
někoho číst, porovná si své
názory a postřehy s těmi
mými, nebo si třeba onen se-
riál, pořad či film pustí po
jeho přečtení. Strážce strea-
mu děkuje. Třeba si za rok po-
dobné bilancování zopakuje-
me. FILIP JAROŠEVSKÝ

LEONARD COHEN

PLAMEN

Sbírka písňových textů a básní

LEONARD COHENLEONARD COHEN

PLAMEN

Sbírka písňových textů a básní

LEONARD COHEN

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Jak to vidím já

To je Filip
Jaroštream
Před rokem, když nás první
vlna pandemie ukovala u ob-
razovek doma, hádali jsme
se, čím oživit web Metro.cz.
Filip měl jasno. Řídíme se hes-
lem, že se prací bavíme. Pro-
to vymyslel Strážce streamu,
kde – jak píše v textu vedle
mě – popisuje čtenářům seriá-
ly a filmy jako kamarádům
v hospodě. Moc mu děkuju,
je to skvělý kus práce. Vzpo-
mněl jsem si na to při prvním
dílu minisérie Mělas to vědět
z produkce HBO. Ta je velmi
vleklá, trochu nudná, ale stej-
ně vás zajímá, jak to dopad-
ne. „Já se dívám se ženou,
sestra zase s matkou. Faktem
ale je, že by se dala díky jisté-
mu staromilskému přístupu
k látce bez problému přizvat
i babička. A i to je fajn,“ na-
psal Filip v loňské recenzi.
Je to krásná představa, kou-
kat se na telku zase s někte-
rou z babiček. Já už je ne-
mám, ale jestli vy ano,
hned to udělejte.

Strážce streamu Filip Jaroševský (vpravo) na loňském Comic-Conu METRO

Klasického Strážce dnes na
webu metro.cz nenajdete.
Místo něj nabízíme několik
rychlých tipů na víkend.

● Na HBO GO čerstvě vyběhlo
první několik dílů čtvrté řady
antiutopického dramatu Pří-
běh služebnice. Tenhle seriálo-
vý a knižní hit z blízké budouc-
nosti, kde lidstvo bojuje s ne-
plodností, a proto si vymyslí
totalitní režim s nedobrovolný-
mi rodičkami v podivných
outfitech, sice již ztrácí dech,
pořád jde ale o solidní
podívanou.

● Pro ty, kteří chtějí vypnout, je
tu čerstvě ukončená druhá
řada reality show The Circle
USA na Netflixu. Z jejího po-
kryteckého konce jsem trochu
zklamaný, vy třeba nebudete.

● Seriálovou jistotou je i Deadly
Class. Tahle teenagerovská
pecka z produkce kabelovky
Syfy o škole pro superhrdiny,
bůhvíproč, aktuálně trenduje
na Netflixu. A to i přesto, že je
dva roky stará. Pokud jste ne-
viděli, oprašte. Příjemně vám
jeho jediná řada uběhne.

Co si pustit?

Strážce oslavuje
první narozeniny

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

PETR
HOLEČEK
šéfredaktor
deníku Metro
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Paneláky a řadov-
ky bývají ohrané.
Nadšenci vymýšlejí
jiný styl bydlení.

Nevšední bydlení není vždy
jen o penězích a možnos-
tech, někdy stačí jen nápad,
využití moderních technolo-
gií a šikovní lidé. Deník Met-
ro připravil několik tipů, jak
bydlet trochu nevšedně.

Protiklady se přitahují
Stará polorozpadlá stodola

v Branžeži se zdála mladým
manželům Erbenovým ideál-
ní k rekonstrukci pro jejich
budoucí bydlení. Renovace
probíhala tři roky. „Je to chrá-
něná krajinná oblast. Roman-
tika pod skálou u rybníka
v Českém ráji. Stála zde stodo-
la a nic tu nebylo, jen seno
a harampádí,“ popisuje Jan
Erben původní stav. „Ve stav-
bě je kus mé duše. Měl jsem
jasnou představu a na projek-
tování domu se od začátku ak-
tivně podílel, vymýšlel, kres-
lil. Chtěli jsme zachovat ráz
krajiny, respektovat původní
stavbu a rekonstruovat dům
převážně pomocí přírodních
materiálů,“ dodává Erben.

Vsadil na spojení protikla-
dů, tedy na souznění přírody
a moderní technologie. Z pů-
vodní stodoly zůstalo jen ob-
vodové pískovcové zdivo do
výše tří metrů a krovy s trá-
my. Oříškem byla izolace
domu. Aby zachovaný písko-
vec udržel klima a nezačal se
rozpadat, bylo třeba zajistit
kvalitní odvětrání a stavbu za-
teplit. Zvolena byla technolo-
gie vzduchové kapsy. Spodní
patro tak respektuje pískov-
cový základ stodoly a k vnitř-
nímu členění prostoru využí-
vá kombinaci dřeva a jiných
přírodníchmateriálů.
Ve fázi výstavby patra se

majitelé rozhodli použít leh-

čí materiály s přihlédnutím
ke členění podkroví. Zde vý-
razně přispěla i výhra Erbeno-
vých v soutěži Rekonstrukční
výzva pořádané divizí Rigips
ze skupiny Saint-Gobain.
V patře se využilo sádrokarto-
nových desek do šikmin stře-
chy. Na nimajitelé zvolili ple-
chovou krytinu. V kombinaci
pískovce a dřevěné fasády
dům na pohled zapadá do
rázu krajiny a málokdo by tu-
šil, že se zrodil ze stodoly.

Zájem z různých částí světa
O kontejnerovém domě,

který si postavil z velké části
sám Marek Popálený v Hrani-
cích naMoravě, jsme už vMe-
tru psali. Poté, co se ale maji-
tel domu s rodinou v zimě na-
stěhoval a v lednu na YouTu-
be umístil časosběrné video,
stalo se doslova virálním. Do-
dnes má přes čtyři miliony
zhlédnutí. „Vyrazilo nám to
dech. Píšou nám velcí hráči
z celého světa a žádají nás
o práva k videu, aby je mohli
sdílet pro své sledující. Ozva-
ly se nám americké stránky,
které mají na Facebooku mi-
liony fanoušků,“ přiznává po-
těšeně Popálený.
Chystá další videotvorbu.

„Mnoho lidí se nás ptá, jak to
vypadá vevnitř domu. Chystá-
me proto komentovanou pro-
hlídku po celém domě

v 360 stupních.“ V plánu je
i epizoda kontejnerových Bo-
řičů mýtů. Kolem stavby
z ocelových bloků koluje
spousta pověr a nepřesností.
Popálený je proto popře či vy-
vrátí a zodpoví nejpalčivější
otázky, jež se vznáší nad stav-
bami z kontejnerů. Vznikl
také videonávod, který Popá-
lený nabízí zdarma k zakou-
penému projektu. Je dostup-
ný na webu chcisvujdum.cz.

Pomáhá i „chytrý“ beton
Rychlé a přitom netradiční

řešení bydlení nabízí kon-
cept české společnosti divize
Pasivních domů společnosti
NWT. Systém výstavby z pre-
fabrikovaných stěnových prv-
ků umožňuje rychlou realiza-
ci bez ovlivnění kvality a stav-
bu je možné provést v nejvyš-
ších možných parametrech.
„Díky našemu rychlému

systému výstavby nemusí
lidé na realizaci čekat v neko-
nečném pořadníku. Bydlet ve
vlastním se dá už za několik
měsíců od finálního rozhod-
nutí. Plusem nejen do časů
pandemie je fakt, že jsme
pouze minimálně závislí na
trhu práce,“ říká Karel Havlí-
ček, ředitel divize Pasivní
domy NWT.
K výrobě plošných dílů se

používá speciální „rychlý
chytrý beton“. „Jeho hlavní

výhody spočívají v delší život-
nosti a lepších fyzikálních
vlastnostech, zejména výbor-
né schopnosti akumulace tep-
la ze slunce a jeho pomalém
sálání,“ upřesňuje Havlíček.
Ve 30. letech začala firma

Baťa připravovat projekt vý-
stavby menších rodinných
domů z prefabrikovaných be-
tonových panelů. Velké plá-
ny jim překazila válka, a tak
stihli pouze několik vzoro-
vých bytových domů.
„My jsme se snažili na ten-

to odkaz navázat s tím, že na-
ším cílem bylo vytvořit mo-
derní bydlení s využitím kva-
litního stavebního materiálu
a co nejlepším skloubením
provozních nákladů a ekolo-
gie,“ dodává Havlíček. Více
o pasivních domech najdou
zájemci na https://alph.cz/.

Návrat do upraveného
Je zcela odkázána na inva-

lidní vozík a pomoc druhých,
přesto chce žít aktivně a po-
dle svého. Díky neziskové or-
ganizaci Domov pro mne
bude mít šanci. Rodný dům
těžce postižené Marie B.
v Brně-Černovicích se během
dvou let promění v chráněné
bydlení. Samostatnou domác-
nost i potřebnou péči osob-
ních asistentů nabídne cel-
kem pěti klientům. Projekt
s rozpočtem 18 milionů pod-
pořila Evropská unie, ale tři
miliony musí organizace se-
hnat vlastními silami.
Změn v třípatrovém domě

bude nutné provést hodně.
„Z domuplného schodůmusí-
me udělat bezbariérové byd-
lení. V přízemí zvedneme
podlahy a ze staré dílny vytvo-
říme nájezd na terasu. Ne-
zbytností bude instalace výta-
hu,“ uvádí architektka pro-
jektu Veronika Jilčíková.

Pokoj v podkroví, ve kte-
rém si jakomalá hrála, má re-
zervovaný právě Marie. S je-
jím příběhem se lze seznámit
na cihlukcihle.cz. PAVEL URBANKontejnerový dům ARCHIV

Rekonstrukce stodoly v Českém ráji ARCHIV JANA ERBENA Ukázka pasivního domu ALPH.CZ

VENDULA
PIZINGEROVÁ
„Mám skvělou tchyni. Málokdo
totiž porodí vnouče svojí
nejlepší kamarádce.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

inzerce

Chytrá řešení i přírodní materiál.
To jsou netradiční domy v Česku

Domy z 3D tiskárny

Na začátku května se v nizo-
zemském Eindhovenu nastě-
hovali nájemníci do nového
domu, jehož nosné stěny
vznikly v 3D tiskárně.

● Na českém území se chystá
do pěti let přístavba Muzea
umění v Olomouci. Ta může
být největší betonovou stav-
bou na světě, která vznikne
díky 3D tiskárnám. Náklady
mají být 600 milionů korun.
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Sezona grilování
je opět tady. Jak
správně připravit
drůbeží maso, radí
šéfkuchař Radek
David.

Vždy kupujte chlazenou drů-
bež. Nejlepší jsou kuřata do-
mácí, bio, s kontrolovatel-
ným původem, a francouz-
ská. U většiny drůbeže platí,
že musí být upečená well
done, abychom zabránili
možnému onemocnění sal-
monelózou. Kachní prsa lze
grilovat na úpravu medium.
Z kuřat jsou nejvhodnější

na grilování stehna nebo
vrchní část stehen – paličky,
pak křidélka a až nakonec
prsa. Proč prsa jako poslední?
Je to libová část masa a po
ugrilování bývá sušší než
stehna. Prsa nenaklepávejte,

ale nechte je v celku. Maso
solte až po ugrilování. Při pří-
pravě velkých kusů v celku
používejte nepřímé grilování
– drůbež je při něm upro-
střed a okolo ní uhlíky.
Po ugrilování nechte maso

tři minuty odstát. Je-li drůbež
grilovaná v celku, tak to

může být klidně deset minut
pod alobalem.
Jak zjistit, jestli je maso

upečené, když nemáte teplo-
měr? Zkuste v silnější části
maso naříznout ke kosti. Po-
kud z něj vytéká narůžovělá
šťáva, grilujte dál, když je šťá-
va čirá, je hotovo.

Šéfkuchař Radek David MAFRA

inzerce

Krvavý, nebo propečený?
Podle minut se u grilování orientovat nemůžete, protože
každé maso se peče trochu jinak. Nejlepší je do steaku
šťouchnout a posoudit jeho měkkost. Porovnat ji také
můžete s měkkostí svalu pod palcem své ruky, když se
palcem dotýkáte jednotlivých prstů. Jak poznat stupeň
propečení rare? Spojte palec a ukazovák. Sval pod pal-
cem je tak měkký jako krvavý steak. A medium? Spojte
palec a prostředníček. Teď máte měkkost středně prope-
čeného steaku. A co well done? Spojte palec a malíček.
To je nejtužší stupeň. Rychle maso sundejte z grilu, nebo
se přesuší. MAFRA

Drůbež? Grilujte
ji pořádně dlouho
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„Jejda, hraboš
Lojza vystrčil
periskop.“

VLADIMÍR CHOCHOLA
Facebook

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. zamýšlet
2. tajenka
3. rýt drápy
4. zmocniti (se)
5. tinktura
6. patřící

tetě (auto)

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Četníci z Luhačovic (5/12)

Evička. Seriál (ČR, 2017)
21.35 Všechnopárty
22.30 Profesionálové

Hrdinové. Krimiseriál (VB, 1977)
23.25 Kriminalista
00.25 AZ-kvíz
00.50 Toulavá kamera
01.25 Objektiv
01.50 Banánové rybičky
02.30 Dobré ráno
05.00 Hobby naší doby
05.30 Události v regionech

15.55 Kluk z barikády
16.25 Nejúžasnější díla přírody
17.15 Štíty království českého
17.45 Serengeti (1/6)
18.45 Večerníček
18.55 24 hodin pražskéhometra
19.25 Příběhy domů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Zázračná planeta:

Dokonalá planeta (4/5)
21.00 Bílá princezna (7/8)
21.55 Bodyguard (1, 2/6)
23.55 Sviňák
01.30 Letečtí stíhači v boji
02.25 Český Babylon
02.50 V zajetí železné opony
03.05 Zašlapané projekty

15.55 Dr. House V (15)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.30 Ulice (4050)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Andělé a démoni

Thriller (USA, 2009)
22.45 Anthropoid

Válečný thriller
(VB/ČR/USA/Fr., 2016)

01.00 Dr. House V (14)
01.50 Dr. House V (15)
02.30 Život ve hvězdách
03.15 Co na to Češi
03.55 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (940)
04.55 Novashopping

15.55 Policie v akci
16.55 Krimi zprávy
17.15 LIKE HOUSE
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Máme rádi Česko
22.05 Obecná škola

Komedie (ČR, 1991)
00.15 LIKE HOUSE
00.55 Policie v akci
01.50 Námořní vyšetřovací

služba XIII (15)
React tým. Krimiseriál
(USA, 2015)

02.45 Policie Hamburk (21)
03.40 Policie Hamburk (22)
04.40 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
12.00 Óčko Chart
14.00 Óčko hity
14.30 KOŤÁK KUCHTÍK
14.35 Óčko hity
15.00 Face off
16.05 Óčko hity
16.30 ÓČKO E-SPORT
16.40 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: 0,6 °C (1857) 29,1 °C (1923) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

10/14 °C 12/16 °C 21/25 °C 24/28 °C

Sudoku
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MarekMahdal
Podporuje, ale
nesystematicky.

Mnozí to zneužívají.
OKRAJE

Řešení sudoku

ZMEŠKANÝ
HOVOR V INDII
Před dvaceti lety zažívala Indie boommobilních telefonů. Za-
tímco přístroje byly levné, poplatky uměly provětrat peněžen-
ku. Proto se mezi Indy začal šířit fenomén zmeškaného hovo-
ru. Prostě někomu zavoláte a zavěsíte rychleji, než to druhý
zvedne. Stačilo se domluvit a zmeškaným hovorem jste ozná-
mili třeba to, že už jste na cestě. Svého času byl každý třetí ho-
vor v Indii zmeškaný – z pohledu telekomunikační firmy bez-
cenný. Startupové manažerce Valerii Wagonerové došlo, jaká
je v této spontánní energii síla, a založila v Indii startup

ZipDial. Stačilo zanechat
zmeškaný hovor a od
ZipDial vám obratem
esemeskou přišlo cokoli,
co se vám hodí. Třeba kód
se slevovým kuponem –
firma Gillette navěsila
ZipDial kontakt na
billboardy a získala tak

dva a půl milionu nových zákazníků. Skrze zmeškané hovory
lze posílat i hlasy pro soutěžící v reality show. A nebo se do-
stat rychle k informacím, třeba sportovním výsledkům. Když
se v roce 2011 konalo mistrovství světa v kriketu, zaznamena-
li v ZipDial čtyři miliony zmeškaných hovorů denně.
ZipDial byl krásně, až legračně kostrbatým řešením, svéráz-
ným vtipem, jedinečným prolnutím doby, kultury a vynaléza-
vosti. Masivní pokrytí levným signálem v Indii ohlásilo i ko-
nec ZipDial. V roce 2014 firmu za 40 milionů dolarů koupil
Twitter, který doufal, že z její popularity ještě něco vyždímá,
ale to se nepovedlo. Vtip se zmeškanými hovory funguje jen
v určitý čas na určitémmístě. Jako všechny dobré vtipy.

Jaroslava Pitařová
Někdy je nelogické,
že některé rodiny
nepodporuje.

Josef Sláma
Jde spíše o funkčnost

a systém, takže
nikoli.

Podporuje ČR rodiny s dětmi adekvátně?

Anketa

Sláva hrdinům
Je to již dlouhých 76 let,
co povstala Praha. U Čes-
kého rozhlasu na Vino-
hradské třídě stojí u kvě-
tin a věnců poslední pa-
mětníci těchto květno-
vých dnů. Ti ostatní stateč-
ní odešli již do nebes hrdi-
nů. Po šesti letech okupa-
ce a ponížení šli do boje,
většinou měli jen holé
ruce, to jejich hrdinství vy-
rostlo z touhy po svobodě.
Konečně přišly dny odpla-
ty, na barikádách mysleli
na Lidice, Ležáky, na ty ti-
síce popravených, statisí-
ce umučených v Osvětimi,
Terezíně. Vzorem jim
bylo i hrdinství našich za-
hraničních vojáků nad Bri-
tánií, u Tobruku, Sokolo-
va, Kyjeva, Ostravy. Na ba-
rikádách si vedle sebe po-
máhali tramvajáci, vojáci,
hasiči, skauti i bankovní
úředníci. Naše otce i dědy
spojovala před 76 lety
touha po svobodě.

PŘEMYSL VOTAVA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. Letní scéna, více na www.spejbl-hurvinek.cz

„Souprava tramvají T3R.PV 8180 a 8181 vyjíždí ulicí Pod Bruskou
a pokračuje do ulice Chotkova.“@czech_transport je tentokrát
stručný a přihazuje tagy: #tramspotting #tramsystem #tatra #ckd
#prazskaintegrovanadoprava #legenda #mojemetro #linka22
#t3rpv #pragspotting #tramsystem #tatra #ckd.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

JAN
ŠTĚPÁNEK
A JEHO NETUŠENÉ INTERNETY

Citát

Masivní pokrytí
levným signálem
v Indii ohlásilo
i konec ZipDial.
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Do Ostravy dorazí
hvězdný tyčkař.

Atletickou Zlatou tretru ozdo-
bí světový rekordman ve sko-
ku o tyči Armand Duplantis.
Start jednadvacetileté švéd-
ské hvězdy oznámili pořada-
telé ostravského mítinku zla-
té kategorieWorld Continen-
tal Tour, který se uskuteční
19. května. Duplantis se při
své premiéře na českém úze-
mí utká s již dříve avizova-
ným úřadujícím dvojnásob-
ným mistrem světa Samem
Kendricksem z USA. Přímo
v hledišti bude moci sledovat
závody 1500 diváků, na zákla-
dě udělené výjimky bude
možné obsazení deseti pro-
cent kapacity stadionu.
„Ostrava bude mým prv-

ním letošním startem v Evro-
pě a už se velmi těším,“ vzká-

zal fanouškům Duplantis,
který trvale žije ve Spojených
státech amerických. Do Ost-
ravy dorazí jako nejlepší svě-
tový atlet uplynulého roku.
Loni v hale posunul světový
rekord až na 618 centimetrů.
Venku pak překonal 615 cen-
timetrů a sebral Sergeji Bub-
kovi nejlepší výkon pod
širým nebem. ČTK

Těžký los. V Bratislavě se Švédy i Španěly
Nedávno se čeští házenkáři radovali z postupu na mistrovství Evropy (na snímku), které
se bude hrát příští rok v lednu na Slovensku a v Maďarsku. Včerejší los Čechům do brati-
slavské skupiny E přisoudil velmi těžké soupeře. Úřadující mistry Evropy ze Španělska
a aktuální vicemistry světa Švédy. Posledním soupeřem ve skupině bude pro český tým
Bosna a Hercegovina. Pořadatelé doufají, že na šampionát už budou moct na tribuny
i fanoušci, ti čeští by to k východním sousedům neměli daleko. V Bratislavě se budou
hrát hned dvě skupiny. Slováci sehrají svou v Košicích. Další skupiny se budou konat
v Budapešti, Debrecínu a Szegedu. MAFRA

České basketbalistky se bu-
doumuset na červnovémmis-
trovství Evropy obejít bez
ústřední rozehrávačky Lenky
Bartákové. Zkušená hráčka
chybí v širší šestnáctičlenné
nominaci, kterou včera zve-
řejnil trenér Štefan Svitek.
Omluvila se ze zdravotních
důvodů. Otazník je nad účas-
tí pivotky Kie Vaughnové, kte-
rá zatím také v nominaci
není a s jejíž agentkou se jed-
ná. Šampionát začne 17. červ-
na a pro některé z reprezen-

tantek může být i rozlučkou
s národním týmem.
Do jednoho z dějišť šampio-

nátu ve Štrasburku basketba-
listky odletí 14. června, tři
dny před úvodním zápasem
s Ruskem. V základní skupi-
ně D narazí i na domácí Fran-
cii a Chorvatsko. Do čtvrtfiná-
le postoupí vítěz, týmy z dru-
hých a třetích míst si zahrají
o čtvrtfinále křížem s týmy
z vedlejší skupiny, v níž je
Bosna a Hercegovina, Belgie,
Slovinsko a Turecko. ČTK

Okleští pohár?
Italský fotbalový pohár by
od příští sezony měly hrát
jen kluby z první a druhé
ligy. Se změnou ale nesou-
hlasí celky z nižších soutě-
ží a chtějí bojovat u soudu.

Trest za rasismus
Útočník Michele Marconi
z Pisy dostal desetizápaso-
vý distanc za rasismus.
Jednatřicetiletý fotbalista
byl potrestán za to, že při
prosincovém utkání dru-

hé italské ligy urazil zálož-
níka Joela Obiho z Chieva.

Chtějí sportovat
Riziko nákazy koronavi-
rem při venkovních spor-
tovních trénincích se na-
dále snižuje, ukázal prů-
zkum iniciovaný skupi-
nou Restart a zveřejněný
Českou unií sportu. Minu-
lý týden se při sportov-
ních aktivitách nakazilo
devět z více než 23 tisíc
hráčů, kteří se do průzku-
mu zapojili. ČTK

Na Tretře
rekordman
Duplantis

Japonci i nadále nesouhlasí
s konáním olympiády v To-
kiu uprostřed pandemie koro-
naviru. Poslední petici proti
uspořádání her během prv-
ních 24 hodin podepsalo pa-
desát tisíc lidí. Olympiáda se
měla v Tokiu původně usku-
tečnit už před rokem, ale kvů-
li covidu byla odložena.
A přestože má Japonsko
i nyní problémy s nákazou,
organizátoři a Mezinárodní
olympijský výbor (MOV) zru-
šení her nepřipouští.
Tři měsíce před startem

her ale v Tokiu a Ósace a ně-

kolika dalších prefekturách
stále platí výjimečný stav. Na-
víc je podle mnoha médií
pravděpodobné, že neskončí
11. května, ale bude naopak
prodloužen. Podporu nemají
hry ani u veřejnosti a podle
průzkumů s pořádáním ne-
souhlasí 70 až 80 procent Ja-
ponců. Nelibost dali najevo
i v petici, kterou před pár dny
zorganizoval neúspěšný kan-
didát na tokijského guverné-
ra Kendži Ucunomija. V peti-
ci upozornil na to, že v Japon-
sku zatím byla očkována pou-
há dvě procenta obyvatel.

MOV mezitím oznámil, že
olympionici budou mít před
hrami k dispozici vakcínu
společnosti Pfizer/BioNTech.
MOV už dříve pro sportovce
a funkcionáře mířící do To-
kia zajistil čínskou vakcínu,
ale ta není v mnoha zemích
ještě schválená. Dodávky oč-
kovací látky od Pfizer/BioNTe-
chu začnou podle agentury
AP v průběhu května. „Vyzý-
váme sportovce a další členy
národních výprav, aby šli pří-
kladem a dali se očkovat,“
uvedl šéf MOV Thomas Bach
v prohlášení. ČTK

Hertl zazářil
Český hokejový útočník To-
máš Hertl (na snímku) po-
mohl San Jose třemi body
za dva góly a asistenci k vý-
hře 3:2 nad Coloradem
a byl zvolen první hvězdou
zápasu. Josef Kořenář si
v brance Sharks připsal
30 zásahů. Hertl ve svém
500. utkání v NHL potvrdil
formu z posledních zápa-
sů. Český centr bodoval po-
sedmé z posledních osmi
zápasů (6+7) a s 19 branka-
mi se s Davidem Pastrňá-
kem dělí o pozici nejlepší-
ho českého střelce. AP

Číslo dne

14
Fotbalisté Slavie výhrou 3:0
v semifinále domácího pohá-
ru MOL Cup na Spartě vytvoři-
li rekordní sérii v počtu zápa-
sů bez porážky v pražském
derby. Červenobílí s odvěkým
rivalem neprohráli už 14 sou-
těžních utkání po sobě a o je-
den zápas překonali šňůru le-
tenského soupeře z let 1993
až 1999. Slávisté neprohráli
derby od března 2016, kdy na
Letné utrpěli porážku 1:3.
Šňůra Sparty trvala šest let.

Basketbal. Chybějí
Bartáková i Vaughnová

Krátce

Špotáková na pohár

Oštěpařka Barbora Špotáko-
vá se po 16 letech chystá na
Evropský vrhačský pohár. Ten
se koná v neděli ve Splitu.

● V cestě k olympijským hrám
v Tokiu potřebuje Špotáková
závodit. Deset dní po závo-
dě ji čeká Zlatá tretra. Do
konce června by chtěla ho-
dit limit na OH – 64 metrů.

Tokio. Petice, ale i vakcína


